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Tífusz és kolera Varsóban 
Róma, október 18. Az Oscrsvatorc Itomano 

stockholmi jelentés alapján közli, hogy a nemet 
kormány engedélyt adott a legutolsó Varsóban 
akkreditált diplomatáknak, liogy három napra 
visszatérjenek Varsóba, elintézzek függő ügyei-
ket cs fölkereshessék régi lakásaikat. A diploma-
ták nem szállhatnak meg szállodában és kizárólag 
azt a vizet ihatják, amelyet a rendelkezésükre bo-
csátott ctkezokocsiban tárolnak számukra. 

Varsónak ugyanis mindhárom vízvezetéke tönk-
rement s a viz meg van fertőzve a holttestektől. 
A városban éppen ezért gyakori a tifuszniegbofe-
gedes és koleraesetek is előfordulnak. A kórhá-
zakban tízezer sebesültet cs beteget ápolnak. A 
vízvezeték helyreállítási _ munkálatai folynak. A 
város korinánybizlosa kétmillió négyzetméter üve-
get rendelt az összetört ablakok rendbehozására. 

A tetszésnyilváuitási tilalmat megszegte 
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a K O R Z O ' M O Z I közönsége, mert ellenállhatatlan erővel 

m m m m m ^ ^ m m k a c a g t a a K A R O S S Z É K , előadásait!! 

Négynapos vita után 
részleteiben is elfogadta a közgyűlés 

az 1940. évi költségvetést 
Szeged egészségügyi problémái — Tízmillió pengőt vitt el eddig 
az OTI Szegedről és Ingyen kap 30 . 000 pengő értékű beteg-
ápolást — Röszke,..Szentmihá!ytelek és Alsóközpont villany-
világítást Tkap — Ónálló ügyosztállyá alakult a mérnöki hiva-

tal — Éles vita az uj tanácsnoki állás szervezése körü l 

(A Vél magyar ország munkatársától) A tör-

vényhatóság közgyűlése szerdán folytatta — 

negyedik napon — a városi költségvetés álta-

lános yitá ját . Az érdeklődés a vita iránt to-

vábbra is csak mérsékelt volt, mégis egyre 

újabb fölszólalók iratkoztak föl. Délután fél 5-

kor még csak 13 városatya volt együtt és 

emiatt ismét várni kellett az ülés megnyitásá-

val, a törvény rendelkezése szerint ugyanis a 

költségvetés tárgyalásakor legalább' húsz bi-

zottsági tagnak kell jelen lennie. 

Tukals Sándor dr. főispán nyitotta meg az 

ülést, majd Havass Zoltáu dr. ismertette a 

keddi vita jegyzőkönyvét. Tekintettel az álta-

lános vita elhúzódására, a főispán indítva* 

nyozta, hogy 

a tárgyalást 'vacsoraszünet közbe-

A szezon első kimagasló 
értékes alkotása! 

Ilyen filmért szereli a közönség a mozil ! 

Hugó .Viclor „Nyomorultak/ c. regényének 
filmváltozata. 

a R e g é n y e k r e g é n y e 

Hatalmas világalkotások cgyiko ez a film. 
Nagy iró. nagy színészek nígy filmje. Tör-
ténelmi niilliöbeu a mai élet minden izgalma, 
izzó lüktetése. 

A vezetőszerepekben két hatalmas 
szitiészegyéniség igazi nagy férfi 
jeflemek hrilliáus lélekzetelállitó 
alakitása. 

Charles laugthon 
JAVÉRT, qz intrikus, pokoli, démoni szere-
pében 

Frederich M a r s t f 
VALJEAN cs CHAMPTMATIEU hatalmas 
kettős szerepében és 

Rochelle Hudsom és Frances Deare 

FOX HÍRADÓ 
mától mindennap a 5, 7, 9 

Belvárosiban 

iktatásával az éjszakai órákig foly-

tassák. 

A költségvetés vitájának harmadik napján 

az első fölszólaló Bukó László volt. Beszédét 

azzal kezdte, hogy a költségvetés elfogadható, 

majd érdekes számadatokkal világította incg 

Szeged gazdasági helyzetét. 

— Szegeden — fejtegette — egy ember évi 

jövedelme 45 pengő, Pécsett 83, míg Budapesten 

148 pengő. Szegeden a 70 százalékos pótadó 

mellett egy polgárra esik 11.40 pengő, Pécsett 

50 százalékos póladó mellett 15.40, Budapesten 

ugyancsak 50 {százalékos póladó mellett 30.40. 

Ezekből az adatokból világos, hogy Szeged 

mindenképpen hátrányos helyzetben van. 

Álláspontja szerint a gazdasági ügyosztály 

főfeladata volna a város iparosításának és 

mezőgazdasági kultúrájának fokozása. A to-

vábbiakban azt kérte Bakó László, hogy a ki-

sebbségi egyházak is kapjanak lélekszám sze-

riuti támogatást. Ugyanezt kérte a nem római 

katolikus egyesületek részélte. Még ha emelni 

kell is a pótadót. akkor is segíteni kell az in-

ségésekeu cs a rászorultakon. Ez az igazi népi 

politika. Végül bejelentette, hogy a rés/Jcloa 

vitánál konkrét javaslatokat tesz. 

Balogh Péter a kislakások építésének ügyét 

tette szóvá cs kérte, vonják be ebbe az akcióba 

az OTI-t is. Sérelmezte, bogy az iparosság 

nem kap a várostól munkát," hanem mindent a 

szegényalap terhére házilag készítenek el. 

P. Schneider Vencel szólalt föl ezután. Be-

szédének elején azt fejtegette, hogy más váro-

sok példáját kell követni és erre a célra tamil-

mányi alapot kell létesíteni azzal a rendelte-

téssel, hogy az ügyosztályok vezetői közelről 

figyelhessék meg a löhhi varosok ügymenetét 

és alkotásait. A Móra városban ismótlőisköla 

építését kérte a gazda'ifjúság nevelése érdeké-

ben. A leventék részére niögfelelő otthonokat 

kell építtetni. Különös gondot kell a város 

parkjainak gondozására fordítani, szükséges 

volna az összes útak befásítása. Intézménye-

síteni kell a sokgyermekes családok védelmet. 

Példaként megemlítette, hogy az alsóvárosi 

gyermekek 30 százaléka tüdővészes, ennek oka 

pedig a fertőzéseket terjesztő nyitott árkok cs 

csatornák. Ezeket sürgősen el kell tüntetni, 

mert a baj állandóan növekszik. 

Vitéz Tótli Béla dr. lisztfőorvos válaszolt a 

felszólalásra és hangoztatta, bogy a 30 százalé-

kos szám nem a tényleges betegek, hanem a 

fertőzöttek, illetve a hajlamosok száma. Beje-

lentette, hogy a beteg iskolása vermekeket azon-

nal elkülönítik. 

Szirányi Béla a csatornahálózat avultságá-

ról lieszélt, amely az egészségügyi szempontok 

mellett veszedelmet rejthet macában árvízvé-

delmi szempoutból is. 

Wirth István szükségesnek tartja, hogy a 

mérnöki hivatal önálló ügyosztály legyen. Be-

mutatott ezután egy „közigazgatási csodaboga-

rat", egy aktát, amely 20 fillérről szól cs ame-

lyet öt hivatal adminisztrált. Ezeket a jelensé-

geket ki kell küszöbölni, A továbbiakbau kérte, 

hogy a sportegyesületek támogatásánál a Sze-

ged és a SzAK mellett kapjon városi támoga-

tást a KEAC is. 

Shvoy Ká lmán : Osszuk meg a S/.AK részére 

fölvett 1000 pengőt a SzAK és a K E A C között. 

Pálfy polgármester: 500 pengő segélyt adunk 

az egyetemi futballcsapatnak is. 

Ezután Wirth István a járványkórház kér-

dését tette szóvá, előterjesztésére vitéz Tóth 

Béla dr. iisztifőorvos részletesen válaszolt. Vá-

zolta, hogy a városnak már 1903 óta járvány-

kórháza volt, de az idők folyamán elhauyago-

lódott és ezért kellett korszerű ú j elhelyezéséről 

gondoskodni a Pulcz-ütcában. A terv az volt, 

hogy a közkórházzal kapcsolják össze, a kórház-

igazgató azouban ellenezte ezt a megoldást kü-

lönféle figyelemreméltó indokok alapján. Fon-

tosnak tartja, hogy a fertőzőkórház közvetle-

nül a polgármesternek, illetve a tisztifőorvo3 

intézkedéseinek yan alávetve. Ma valóban kli-

nikai színvonalon vezetett kitűnő egészségügyi 

intézményt jelent az ú j fertőzőkórház. 

— Arra kérem sí törvényhatóságot — foly-

tata a főorvos —, hogy ennek az intézetnek el-

bírálásánál kisszámú férőhellyel rendelkező mi-

niatűr kórházra gondoljanak, hiszen az egyre 

fejlődő aktív védelem ma már minden fertőző-

betegség ellen hatásosan küzd. 

Hangoztatta a továbbiakban, hogy a fertőző-

kórházat fönn kell tartani. Köszönetet mondott 

Shvoy Ká lmánnak , aki meleg érdeklődéssel ka-

rolta föl a fertőzőkórház ügyét, éppen úgy, 

mint minden közegészségügyi kérdést. A helyes 

költségvetési bázist meg kell keresni, azonban 

szerinte nem a közkórház révén, hanem más 

módokon. Takarékoskodni kell, de nem azzal, 

hogy a rászoruló kisgyermekeket elutasítják, 

hanem még fokozni kell az aktív védelmet, a 

megelőzést. A kórház ellátását kell olcsóbbá 

tenni. Az elmúlt évben 500 beteget gyógykezel-

tek a fertőzőkórházban és a város közel 30.000 

pengő értékű ingyen gyógykezelést nyújtott az 

OTI-nak. Szerinto ezen a merev állásponton 

kellene változtatni. Azzal fejezte be válaszát, 

hogy az idei évben a betcgfölyételek a tavalyi 

szám felére csökkentek részben azért, mect a 

vörheny-elleni védőoltásokat idejében cs nagy-

számban végezték. Végül meleg szavakkal mon-

dott köszönetet a szerzetes nővérek önfeláldozó 

ápol öle veken yscgccrt. 

A főorvos előadása Után Hegyest János a 

tanyai útak karbantartását sürgeti, majd 

Kersch Ferenc dr. mondotta el első közgyűlési 

beszédét. Elismeréssel adózott a pénzügyi bi-

zottság munká ja iránt. Szerinte hozzá kellene 

kezdeni a város adósságáflak törlesztéséhez. A 

bérlőknek módot kell adui, hogy megvásárol-

hassák a földeket. 

'A város 7 milliós adósságának fen-

SZÉCHÉNYI MOZI Csütörtökön utoljára 5,7,9 

V Ö R Ö S O R C H I D E Á K 
izgalmas, nagyszabású kénilörténct 

Olga Csellova, Camilla Horn, A. Schoenlials 

Pénteken megnyílik az u j 

HOTEL IMPEMÁL 
Bitó Lajos világhírű színmüvének uj feldol-

gozása 

A Paramount világfilmjc ! 

Anna és Ncmessy főhadnagy szivbemarkoló 
regénye a világháború bombazápora közepette 


